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گزارش «شرق» از گره های حقوقی معاملات که به سوءاستفاده در بازار اموال غیرمنقول دامن زده است

مصائب قولنامه ها

۵۰۰۰ درخت در سرخه حصار قطع می شود
کج سلیقگی شهرداری در مدیریت پارک های جنگلی شهری

شرق: ظاهرا زخم کهنه کلاهبرداری های ملکی بر پیکر جامعه به سرعت التیام پذیر نیست. راستش را بخواهید در ابتدا قصد داشتم فقط از مصائب مردم در موضوع اسناد غیر رسمی 
بنویســم؛ اما حقیقتا قصه پرغصه معاملات قولنامه ای آن قدر در رسانه ها تکرار شده که ســخن از آن تکرار مکررات است و این روزها همه اهل فن منتظرند تا سرنوشت طرحی که 
سال هاست به گفته طراحان آن خواهد توانست این معضل۹۰ ساله را در نظام حقوقی کشور حل کند، به نتیجه برسد؛ موضوعی که این روزها سرنوشت آن در چارچوب طرح الزام 
به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، در دست مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته؛ اما ظاهرا این قصه سر دراز داشته و به این سرعت بنا نیست این معضل حل شود. 
در حال حاضر حدود هفت سال از بررسی طرح می گذرد و این طرح بعد پنج بار رفت و برگشت و اصرار مجلس بر ایده بطلان معاملات عادی به عنوان راه حل قطعی خارج کردن اسناد 
عادی از چرخه معاملات املاک و همچنین ابطال ناپذیری اسناد رسمی در دادگاه، در دی ماه سال ۱۴۰۱ به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد؛ طرحی که البته تا به اکنون پس 
از گذشت حدود هشت ماه از تصویب نهایی آن در مجلس همچنان در پیچ و خم تصویب معطل مانده و مشخص نیست چه زمان وارد مرحله اجرائی خواهد شد؛ موضوعی که باعث 

شده تا بسیاری از ارگان ها مانند وزارت راه، وزارت اقتصاد و قوه قضائیه و مجلس با نامه هایی به اهمیت بی اعتبارسازی و لزوم بطلان معاملات غیررسمی تأکید کنند.
چرا نه به معاملات قولنامه ای؟!

در همین لحظه که این متن را می خوانید، طبق اظهارات مقامات قضائی کشور چیزی حدود 
۱۱میلیون ملک در کشور فاقد سند رسمی هستند و به تبع آن درصد بالایی از املاک و زمین های 
کشور نیز با همین قولنامه ها و به صورت غیر رسمی معامله می شوند؛ اما چرا؟ پاسخ آن در تضاد 
بزرگی اســت که در نظام نقل و انتقالات اموال غیرمنقول در کشــور جریان دارد. درحال حاضر 
اعتبار داشــتن معاملات کاغذی دست نویس که در دفاتر اســناد رسمی ثبت نمی شوند، باعث 
شده تا جریانی از اسناد غیر رسمی شکل بگیرد که امکان هیچ گونه نظارتی از طرف دستگاه های 
نظارتی و قضائی بر روی آن نیست. این امر ناشی از اصلی است که صرف توافق طرفین را برای 
انجام معامله کافی می داند؛ موضوعی که باعث شده در شرایط فعلی اعتبار اسناد مالکیتی که 
به صورت رسمی زیر نظر نهاد حاکمیتی ثبت  اسناد و املاک انجام می شود و مورد اعتماد مردم 
اســت، خدشه دار شود؛ به طوری که دیده شده اســت دادگاه ها در دعوا میان این دو دسته در 
بسیاری از موارد رأی به ابطال اسناد رسمی داده اند. این در حالی است که قانون گذار در قانون 
ثبت به صراحت اعلام کرده است که «سندی که مطابق مواد فوق باید به ثبت برسد و به ثبت 
نرسیده، در هیچ یک از ادارات و محاکم پذیرفته نخواهد شد». از طرفی مال غیرمنقول به دلیل 
پرارزش بودن و غیرقابل حمل ونقل بودن، مستعد انواع کلاهبرداری هاست. در واقع هنگامی که 
بتوان مالکیت این اموال را به  راحتی و بدون نظارت حاکمیتی و به صرف تأیید طرفین معامله، 
انتقــال داد و این روش انتقال مالکیت در نظام حقوقی و به تبع آن در نزد مردم معتبر باشــد، 
احتمالا فسادهای متعددی مانند انواع کلاهبرداری، تخلفات و اعمال غیر قانونی شکل خواهد 
گرفت. همچنیــن این پدیده موجب کاهش امنیت ســرمایه گذاری و مبادلات اقتصادی و بروز 
پدیده های متعدد دیگری نیز شــده که ابعاد آن تاکنون به طور دقیق بررســی نشده و احتمالا 
به همین علت هیچ گاه اصلاح آن به صورت جدی در دســتور کار قرار نگرفته است. بررسی این 
مفاسد و گستردگی وقوع آن در کشور، نشان دهنده آن است که در حال حاضر مصلحت قطعی 

کشور مبارزه با این نوع از معاملات و بی اعتبار سازی آن است.
تزلزل مالکیت اموال غیر منقول؛ جدی ترین تهدید سرمایه مردم

در حال حاضــر به دلیل اعتبار توافقات و معاملات کاغذی، این نوع از معاملات رواج فراوان 
دارد. از طرفی به دلیل نبود امکان استعلام مالکیتی این نوع از معاملات برای طرفین معاملات 
زمینه خوبی برای برخی تخلفات شکل گرفته و به راحتی می توان ملکی را با شگردهای متنوع 
مانند جعل ســند به چند نفر فروخت یا با تنظیم سند با تاریخ مقدم مالکیت رسمی یک نفر بر 
یک ملک را در دادگاه باطل کرد. وقوع کلاهبرداری های گســترده در عرصه پیش فروش مسکن 
در پروژه های بزرگی مانند رضوان قم، نگین غرب در منطقه ۲۲ تهران، پروژه ارکیده در شهرری، 
پدیده شاندیز در خراسان رضوی یا کاسپین در استان قزوین از مهم ترین نمونه های پیش  فروش 

جعلی مســکن بوده اســت که در عمل به از بین رفتن ســرمایه یک عمر خریداران منجر شــد. 
متأسفانه در برخی از این پروژه ها برخی از مال باختگان با وجود صدور حکم نهایی هنوز به حق 
خود به صورت کامل نرسیده اند. این مسئله علاوه بر تضییع حق مردم باعث لطمه جدی به بازار 
پیش فروش به عنوان بازار دوم نقل و انتقال مسکن نیز شده است. گذشته از این، بقای این نوع 
از معاملات به دلیل اهمیت زمین به عنوان نهاده تولید و خطر ابطال سند این زمین ها به وسیله 
اسناد عادی در دادگاه، باعث افزایش ریسک سرمایه گذاری برای تولیدکنندگان خواهد شد. این 
اتفاقات که تنها بخشــی از آسیب های ناشی از اسناد عادی است، علاوه بر افزایش پرونده های 
قضائی اطاله دادرسی باعث ســقوط رتبه در شاخص های حفاظت از حقوق مالکیت خواهد 
بود. لازم به ذکر اســت که نبود اطمینان درباره ابطال ناپذیری اسناد رسمی باعث شده تا کشور 
در شاخص های جهانی حمایت از حقوق مالکیت و به تبع آن سهولت کسب وکار همواره رتبه 

پایینی داشته باشد (رتبه ۹۲ از بین ۱۲۷ کشور).
طرحی برای اصلاح نظام ثبتی کشور

تفاســیر گفته شده نشــان دهنده آن اســت که تغییر نظام ثبت معاملات در کشور به طرف 
نظام نقل و انتقال رســمی و همچنین بی اعتبارســازی معلات غیررسمی امری پراهمیت بوده 
و حرکت نکردن در جهت آن برخلاف مصالح عالی مردم و کشــور اســت؛ اما آنچه دراین بین 
اهمیت وافری دارد، تدوین ســازوکاری مناسب برای حرکت به سمت این هدف با راهکارهای 
واقعی و همچنین گام های اجرائی روشن و بدون آسیب و پیامد منفی جدی است؛ ازاین رو نیاز 

است که دو راهبرد اساسی در تدوین نهایی طرح مورد توجه قرار بگیرد:
اول) امکان ثبت معلات رســمی برای همه افراد به صورت آنی و در لحظه فراهم شــده و 
سازوکارهای مربوط به این موضوع. این امر به دلیل آن است که درحال حاضر بسیاری از مالکان 
اراضی در پهنه کشــور مانند روســتاها و نواحی حاشیه ای شهرها به دلیل سختی دسترسی به 
پیشــخوان های ثبت رسمی کشــور، پیچیدگی فرایند ثبت رســمی و همچین عرف نبودن ثبت 
معاملات در آن منطقه، امکان ثبت معاملات خود را در دفتر املاک سازمان ثبت اسناد و املاک 

کشور ندارند.
دوم) ایجاد فرصت زمانی مناســب برای ثبت ادعاهای مالکیتی اشــخاص و اطلاع رسانی 
مناســب به عموم مردم در راســتای تعیین تکلیف اموال تحت مالکیت خود و بی اعتبارسازی 

اسناد غیررسمی به صورت تدریجی.
لازم به ذکر است که نظام ثبت رسمی معاملات اموال منقول و غیرمنقول یکی از مهم ترین 
بازوهای حاکمیت برای رشد و پیشرفت نظام اقتصادی و بهبود شخاص های کسب وکار بوده و 
ایجاد امکان معامله امن در این حوزه ضامن شــکل گیری امنیت اقتصادی و همین طور حرکت 

به سمت عدالت اجتماعی خواهد بود.

علیه معاملات غیررسمی
اگرچه طرح الزام به ثبت رســمی معالات اموال غیرمنقول در مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رســید؛ اما مجلس تنها حامی طرح و پیگیر اجرای آن نیست. رئیس دستگاه قضائی 
و مدیران این دســتگاه نیز در برهه های مختلف از تأثیرات معلات غیررسمی و لزوم علاج این 
معضل سخن گفته اند. همچنین خردادماه وزیر اقتصاد در نامه ای به رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اعتبارزدایی از اســناد عادی و وکالتی و تصویب «طرح الزام به ثبت رســمی 
معاملات اموال غیرمنقول» را برای توفیق حاکمیت در کنترل بازار سوداگرانه مسکن خواستار 
شــد. این پایان ماجرا نبود و نهایتا رهبر معظم انقلاب نیز در دیدار ســالانه با کارکنان دستگاه 
قضائی این امر را که دو نفر بتوانند با نوشــتن دو خط، ملکی را منتقل کنند، از مصادیق فساد 
دانستند و بی اعتباری معاملات غیررسمی و تصویب طرح مجلس در این موضوع را مصلحت 
قطعی نظام داســتند. اما ظاهرا حتی این سخنان نیز تأثیر چندانی بر روی کارشناسان مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام نداشــته و همچنان درِ معاملات ملکی بر روی پاشنه اسناد عادی 
و قولنامه ها می چرخد. این تعلل ســه ماهه پس از ســخنان رهبری نهایتا واکنش نمایندگان 
مجلس را نیز برانگیخته است. چند شب پیش نصراالله غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجلس، ضمن گلایه از تأخیر مجمع تشخیص در تصویب این طرح گفت: هم من و 
هم اعضای محترم کمیسیون و همه کسانی که نسبت به این موضوع حساسیت دارند و عمق 
موضوع را می دانند، نگرانی و غصه داریم که چرا بعد از فرمایشــات مقام رهبری در ســلب 
اعتبار از ســند عادی در معاملات اموال غیر منقول باید تردید وجود داشته باشد و تصویب این 
طرح این قدر طول بکشــد؟ او با اشــاره به هزینه سنگین باقی ماندن معاملات عادی در کشور 
برای مردم و دستگاه قضائی گفت: اینکه کسی ملکی را با سند رسمی بخرد و پس از سال ها 
ملکش با یک سند عادی از دســت برود، در هیچ کجای دنیا پذیرفته شده نیست. او همچنین 
ابراز امیدواری کرد که مجمع تشــخیص بیش ازاین در تصویب طرح تعلل نورزد و این مشکل 

مردم را حل کند.
مسئولیت تصمیم با مجمع تشخیص است!

این طور که مشــخص است، تشخیص مجلس در حل معضل اسناد عادی و همچنین نظر 
قوای ســه گانه بالاتفاق بر بطلان و بی اعتبارســازی معاملات قولنامه ای است و این نظر حتی 
در بیانات رهبری نیز با عنوان مصلحت قطعی بازتاب یافته اســت؛ نظری که با توجه به تأخیر 
چندین ماهه در بررسی آن همچنان در پیچ وخم تصمیم گیری معطل مانده است. آنچه روشن 
است، آن است که یقینا ادامه روند فعلی در تنظیم معاملات و نقل و انتقالات ملک به صورت 
غیررســمی دیگر نه به صلاح مردم است، نه در جهت سیاست های کلی کشور و اینجاست که 

تصمیم مجمع تشخیص مصلحت نظام در این برهه اهمیت می یابد.

لیلا مرگن: کج ســلیقگی شــهرداری در مدیریت درختان پارک های 
جنگلی، کار را به جایی رســانده که امروز متولیــان امر ناگزیرند برای 
ســاماندهی پارک های شــهری، با قطع گســترده درختان قدیمی، 
گونه های ســازگار با شــرایط آب و هوایی تهــران را جایگزین کنند. 
اقدامی که اگر از سه دهه قبل به مرحله اجرا گذاشته می شد و عملیات 
پرورشــی و بهداشتی در جنگل های شــهری به درستی اجرا می شد، 
شاید امروز مجبور نبودیم به صورت وســیع درختان در معرض دید 
شهروندان را قطع کنیم تا زمینه نگرانی در جامعه فراهم شود. معاون 
امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری از قطع پنج هزار درخت 
در سرخه حصار بر اساس طرح های تعریف شده خبر می دهد. به گفته 
او به دلیل رسیدن درختان پارک های جنگلی تهران به سن دیرزیستی 
(سنی که نخستین علائم پوسیدگی در درختان ظاهر می شود) ناگزیریم 
طرح قطع و جایگزینی درختان را علاوه بر ســرخه حصار در چیتگر، 

لویزان و خجیر نیز اجرائی کنیم.
  

فیلم منتشرشــده در فضای مجازی و انتقــال درختان پارک ملی 
ســرخه حصار به عنوان یک پارک قدیمی با اسب و قاطر نگرانی هایی 
را در افکار عمومی ایجاد کرده اســت. مردم نمی دانند که دلیل قطع 
این درختان چیســت و این تصور وجود دارد که شهرداری به صورت 
مخفیانه با قطع درختان به نوعی به دنبال درآمدزایی برای خود است. 
اما ماجرا چیســت؟ گویا کج سلیقگی و تعلل شــهرداری در اجرای 
طرح های مدیریت جنگل های شهری کار را به جایی رسانده است که 
امروز هیچ راهی جز قطع یکپارچه درختان برای تصمیم سازان باقی 
نمانده است. هادی کیادلیری رئیس دانشکده منابع طبیعی و محیط 
زیســت علوم و تحقیقات در این رابطه به «شرق» می گوید: درختان 
ســوزنی برگ به ویژه کاج تهران زیاد مناسب برای کشت در پارک های 
جنگلی این کلان شهر نیست. کاج تهران گونه ای است که به آب نیاز 

دارد و کاشت این گونه به صورت خالص اشتباه است.
او با اشــاره به ایجاد کوبیدگی خاک در زون تفرجگاهی پارک های 

جنگلی شــهری این عامل را دلیلی می داند که کاج های کشت شده 
در پارک های جنگلی تهران نســبت به موطــن اصلی خود زودتر به 
سن پیری برســند. به گفته کیادلیری بر اساس مطالعات انجام شده، 
سن دیرزیســتی درختان کاج تهران در پایتخت ۳۰ تا ۳۵ سال است 
و ایــن درختان در اکثــر پارک های جنگلی تهران دچار شپشــک ها و 
سوســک های پوست خوار شــده اند. رئیس دانشــکده منابع طبیعی 
و محیط زیســت علوم و تحقیقات حمله این آفات را نشــان دهنده 
نامناسب بودن گونه کشت شده در پارک  های جنگلی تهران می داند. 
او اضافه می کند: باید در پارک های جنگلی تهران عملیات پرورشــی 
انجام می گرفت که از فشــار رقابتی روی درختان کاسته شود تا عمر 

بیشتری داشته باشند اما هیچ یک از این کارها انجام نشد.
به اعتقاد کیادلیری حمله پوست خوارها به درختان سوزنی برگ 
برگشــت ناپذیر بــوده و چاره ای جــز قطع این درختــان وجود ندارد 
اما برای برداشــت آنها دســتورالعمل وجــود دارد و درختان چنین 
محیط هایی باید به صورت تدریجی برداشت شوند. او می گوید: اگرچه 
به لحاظ فنی و کارشناســی برداشت این درختان درست است اما در 
اجرا اشکال داریم. پارکی که در معرض دید عموم است در شرایطی 
که همه مــردم دلایل فنی قطع درختان را نمی دانند، نباید به یکباره 
به صورت سنگین درختان آن برداشت شود، زیرا این روند قطعا اثرات 
منفی بر افکار عمومی خواهد داشت و سؤالات زیادی ایجاد می کند. 
رئیس دانشکده منابع طبیعی و محیط زیست تأکید می کند: اکوسیستم 
را هــم یکباره نمی توان خالــی کرد و باید تدریجا گونــه را جایگزین 
کرده و با گونه های مناســب آنجا آمیخته کرد. وقتی به یکباره تعداد 
زیادی درخت قطع می شــود، پذیرش از طرف مردم سخت تر است. 
می توان به جامعه آگاهی داد و دلایل قطع درختان را بیان کرد اما اگر 

دستورالعمل رعایت می شد، شرایط بهتری داشتیم.
 رهاشدن عرصه جنگل های شهر تهران

نقی شــعبانیان، معاون امور جنگل ســازمان منابــع  طبیعی و 
آبخیزداری نیز در گفت وگو با «شــرق» قطع درختان سرخه حصار را 

قانونی اعلام می کند. او با اشــاره به عمر ۵۰ســاله درختان این پارک 
ملی، تک کشتی (کشت کاج تهران به عنوان تنها گونه پارک) را که با 
توجه به علم آن زمان رخ داده، مهم ترین اشتباه و عامل بروز مشکل 
برای امروز ســرخه حصار معرفی می کند. شعبانیان می گوید: اشتباه 
دیگــر این بود که در همان دهه ۴۰ و ۵۰ که جنگل کاری انجام شــد، 
باید عملیات پرورشی و بهداشتی در جنگل کاری ها پیگیری می شد اما 
متأسفانه عرصه ها به امان خدا رها شد و سن درختان افزایش یافت. 
به دلایل مختلف نیز این درختان نســبت به قبل آسیب پذیرتر شدند. 
به گفته او رســیدن درختان به سن دیرزیســتی آنها را مستعد انواع 
آفات و بیماری ها کرده است. ۸۰ درصد درختان زون های تفرجی در 
معرض خشکی هستند. شرایط اقلیمی و میزان و کیفیت آبیاری باعث 
شده است که سرعت رسیدن درختان به سن دیرزیستی افزایش یابد. 
آلودگی هوا درختان را آســیب پذیر کرده و حتما باید جنگل از حالت 
تک کشتی خارج شــود. معاون امور جنگل سازمان منابع  طبیعی و 
آبخیزداری ادامه می دهد: در طرح های اولیه سرخه حصار خروج از 

حالت تک کشتی پیش بینی شده اما نمی دانم چرا اجرا نشده است.
او به پیگیری های دادستان تهران و شورای حقوق حفظ بیت المال 
درباره خشک شدن درختان سرخه حصار در سطح وسیع اشاره کرده 
و توضیح می دهد: با بررســی هایی که داشــتیم از نظر کارشناســی 
و فنی به این نتیجه رســیدیم که باید وارد این جنگل ها بشــویم و در 
قالب یک طرح و برنامه مشــخص، درختانی که هیچ امیدی به آنها 
نیســت را قطع کنیم  اما قطع نباید به یکباره انجام شــود. شعبانیان 
می گوید: طرحی برای ســرخه حصار تهیه شده است و طی ۱۰ سال، 
۵۰ درصد درختان این جنگل قطع خواهد شــد. گونه های مناســب 
جایگزین درختان قطع شــده می شــوند. او ادامه می دهد: پنج هزار 
درخت در ســرخه حصار قطع می شــود و به جز این پارک در خجیر، 
چیتگر و لویزان هم به دلیل مشــکلات مشابه سرخه حصار دخالت 
خواهیــم کرد و درختان آن را جایگزین می کنیم. به گفته شــعبانیان 
در تمام تصمیم ســازی ها سازمان محیط زیســت و مراکز تحقیقاتی 

یادداشت

نگاه سهل انگارانه به مسئله «آب»
فرشــید عابدی: روزنامه «شرق» در ۹ شــهریور ۱۴۰۲ گزارشی 
با عنوان هیرمند در مســیر اشــتباه منتشــر کرد و رضا شریفی، 
معاون سیاســی اجتماعی اســتانداری سیستان و بلوچستان در 
بخشی از جوابیه ای به مطلب «هیرمند در مسیر اشتباه» عنوان 
کرده که «برخلاف ادعای نویسنده، آنچه قابل دفاع است، تأیید 
خشک سالی از سوی مقامات ایرانی دلیلی بر بسته شدن پرونده 
مناقشــه آبی ایران و افغانســتان و نادیده گرفتن معاهده ۱۳۵۱ 
نیســت و مطابق جزئیات معاهــده ۱۳۵۲ از هر میزان بارندگی 
در حــوزه آبریز هیرمند باز هم ایران دارای ســهم اســت و در 
هیچ  کجای قرارداد از عدم تحویل ســهم ایران در صورت بروز 

خشک سالی نیست».
این در حالی اســت که برخی رســانه ها به نقــل از معاون 
اجرائی رئیس جمهور از بسته شــدن پرونده هاب باز در سیاست 
خارجی و حل وفصل شــدن حقابه هیرمند در دولت فعلی خبر 
داد و از طرفــی اســتاندار سیستان و بلوچســتان در گفت وگو با 
خبرنــگار ایرنا خصوص حقابه هیرمند عنــوان کرد که با توجه 
به اینکه آن طرف(افغانســتان) هم با خشک سالی مواجه بوده 
و در توافق این اســت که اگر بارندگی انجام شــود، حقابه را در 

اختیار ایران قرار دهند.
نکته مهم یادداشت روزنامه «شرق»، آگاه شدن تیم مدیریت 

استان از برخی مفاد معاهده دلتا است.
برخلاف ادعای ایشــان مبنی بر اینکه «تأمین حقابه هیرمند 
و تــالاب هامون به یکــی از دغدغه های دولت تبدیل شــده»، 
باید گفت که به نظر می رســد دولت ســیزدهم در قبال حقابه 
هیرمند رویکرد عمل گرایی ندارد، هشدار بدون ضمانت اجرائی 
رئیس جمهــور و وزیر امــور خارجه خطاب بــه هیئت حاکمه 
افغانســتان و عدم بهره گیری کامل و درست ساختار دیپلماسی 
از ابزارهای متعدد حقوقی، سیاســی، اقتصــادی، اجتماعی و 
امنیتــی و همچنین عــدم بهره برداری از مصوبــه اخیر مجمع 
عمومی ســازمان ملل درباره قرارگیری حقوق محیط زیســتی 
در دســته حقوق بشــر و از آنجا که پیامدهای زیســت محیطی 
سدســازی های افغانستان مصداق بارز نقض حقوق بشر است، 
نشــان از عمل گرا نبودن رویکــرد دولت در قبال مناقشــه آبی 

هیرمند دارد.
حکمرانی نادرســت آب پس از آب گیــری و بهره برداری از 
بند کمال خان یکی از علل بحران کنونی آب شــرب و معیشت 
کشاورزان سیســتان است. با روی کار آمدن دولت سیزدهم، در 
بدبینانه تربــن حالت حدود یک میلیــارد متر مکعب آب در چاه 

نیمه های سیستان وجود داشت.
میزان مصرف شــرب شهرستان های سیســتان و کلان شهر 
زاهدان حدود ۷۹ میلیون مترمکعب برآورد می شــود. با توجه 
به هشدار مرکز بررسی های اســتراتژیک نهاد ریاست جمهوری 
در ســال ۹۸ به وزارتخانه های نیرو و خارجه مبنی بر پیامدهای 
احداث بنــد انحرافی کمال خان، وزارت نیــرو باید در خصوص 
تبخیر ۳۰۰ میلیون مترمکعبی چاه نیمه ها در یک سال تدبیری 
اتخاذ می کرد یا مادامی که باقی مانده آب چاه نیمه های توسط 
قــرارگاه محرومیت زدایی بــه میزان ۲۳۰ میلیــون مترمکعب 
تجمیع شــد، بایستی طرحی جلوگیری از تبخیر آب چاه نیمه ها 

اجرا می شد.
ســال ۱۴۰۱ به دلیل عدم اقدام به موقع دســتگاه دیپلماسی 
و دل خوش کــردن بــه وعده هــای دروغین طالبــان حدود دو 
میلیارد متر مکعب آب توســط ســامانه انحرافی بند کمال خان 
به شــوره زار گــودزره منحرف شــد. وقتی که امــکان انحراف 
ســیلاب دو میلیارد متر مکعبی در حوضــه آبریز هیرمند وجود 
دارد؛ بنابرایــن تئــوری خشک ســالی و تغییــرات اقلیمــی در 
خصــوص رهاســازی حقابــه ۸۲۰ میلیون متر مکعبــی ایران، 

محلی از اعراب ندارد.
طالبان در گذشــته چندین بار خلف وعده کرده و به صورت 
هوشــمندانه وقت کشی کردند؛ نباید اســاس بر اعتماد باشد و 
باید تدابیر لازم برای تحت فشار قراردادن طالبان در قبال خلف 
وعده احتمالی اندیشیده شود. متأسفانه ساختار دیپلماسی آب 
کشــور در زمین هیدروپلیتیک افغانستان سردرگم است و با این 

رویکرد احقاق حقابه هیرمند دور از انتظار است.
شــوربختانه پس از احــداث بند کمال خان ایــران موفق به 
دریافت حقابه هیرمند نشــده و پیــش از احداث بند کمال خان 
نیز طرف افغانســتانی امکان مدیریت سیلاب ها را نداشته و آب 

بدون مانعی وارد منطقه سیستان می شد.
مادامی کــه وزیر امورخارجــه و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با توجه به شرایط بحرانی تنش آبی در سیستان 
میزان حقابه ایران از رودخانه هیرمند را اشــتباه اعلام می کنند 
و تغییر فاز مذاکرات از حقوقی به سیاسی با تأخیر قابل توجهی 
صــورت گرفته؛ بنابراین رویکــرد و گفتمان متفــاوت از جانب 

دستگاه دیپلماسی بعید به نظر می رسد.
اجرای برخی طرح های اضطــراری و بدون مطالعه و فاقد 
ارزیابی زیســت محیطی تأمین آب در سیستان مانند حفر کانال 
۲۵ کیلومتری در بســتر تالاب هامون سابوری نه تنها مشکل آب 
شرب را رفع نکرده  بلکه باعث تشدید فاجعه زیست محیطی و 
افزایش میزان غلظت گرد و غبار در هوای سیستان وبلوچســتان 

شده است.

شــهردار تهران گفت: با توجه به قرارداد شــهرداری تهران با گروه بهمن امروز ۲۳ 
دســتگاه اتوبوس شهری شرکت اســنا وارد ناوگان حمل ونقل شهری می شود. امروز در 
مراسم بهره برداری از طرح نوسازی و بازسازی ناوگان حمل ونقل عمومی شهر تهران ۲۳ 
دستگاه اتوبوس جدید از سوی شرکت اسنا تحویل شهرداری تهران شد. این اتوبوس های 
مدرن و پیشــرفته در آستانه شروع ســال تحصیلی و افزایش تقاضای سفرهای شهری 
در اختیار شــهرداری قرار گرفتند. علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، در حاشــیه مراســم 
بهره برداری از طرح نوســازی و بازســازی ناوگان حمل ونقل عمومی شهر تهران گفت: 
با توجه به قرارداد شــهرداری با شرکت اســنا هم اکنون ۲۳ دستگاه اتوبوس شهری این 
شرکت وارد ناوگان حمل ونقل شهری می شود. جلیل هاشمی مدیرعامل شرکت اسنا نیز 
در حاشیه این مراسم با تأکید بر اینکه قرارداد ما با شهرداری تهران ۵۰۰ دستگاه اتوبوس 
شــهری ۱۲ متری بوده اســت که هم اکنون طبق تعهد ۲۳ دســتگاه از این اتوبوس ها را 

تحویل شــهرداری تهران دادیم که طبق زمان بندی اردیبهشــت و خردادماه سال آینده 
مابقی اتوبوس ها را نیز به شهرداری تهران تحویل می دهیم. هاشمی در ادامه بیان کرد: 
شرکت اسنا توانسته با داخلی سازی اتوبوس های شهری نقش و سهمی مهم در نوسازی 
ناوگان حمل ونقل شــهری داشته باشد. گفتنی است اتوبوس شهری ۱۲ متری اسنا، یکی 
از مدرن ترین و پیشــرفته ترین اتوبوس های شــهری در ایران است که توسط شرکت اسنا 
طراحی و تولید شده است. این اتوبوس با طول ۱۱٫۹۸ متر، عرض ۲٫۵۵ متر و ارتفاع ۳٫۲ 
متر، فضای بســیار مناسبی را برای جابه جایی مسافران در محیط شهری فراهم می کند. 
از نظر ایمنی نیز اقدامات مؤثری صورت گرفته اســت. نصب دوربین های مداربســته در 
داخل و خارج اتوبوس برای نظارت بر عملکرد راننده و مسافران، استفاده از شیشه های 
ایمنی لمینت شده، تعبیه سیستم اعلام و اطفای حریق و کپسول های آتش نشانی، نصب 
دکمه های اضطراری و... از جمله این اقدامات هســتند. اتوبوس شــهری ۱۲ متری اسنا 

با بهره گیری از فناوری جدید در صنعت خودروســازی، محصولی مناســب برای ناوگان 
حمل ونقل عمومی کشور به شــمار می رود که می تواند نیازهای جامعه شهری ایران را 
بــرآورده کند. در مجموع، در طراحی داخلی اتوبوس اســنا نیز تمام تلاش ها برای ارائه 
بالاترین اســتانداردهای راحتی به مسافران صورت گرفته است. اتاقک راننده با صندلی 
قابل تنظیم و تکیه گاه دســت و کمربند ایمنی سه نقطه ای، فضایی ارگونومیک برای کار 
راننده فراهم کرده اســت. گفتنی است؛ پیش از این شهرداری تبریز ۱۰۰ دستگاه اتوبوس 
۱۲ متری ســفارش گذاری از اسنا، یکی از شــرکت های زیرمجموعه گروه بهمن خریداری 
کرده بود که همگی در موعد مقرر تحویل داده شد. همچنین به تازگی اتوبوس ۱۸ متری 
تولیدی اســنا نیز در شهر مشــهد وارد خط منتهی به حرم امام رضا (ع) شد تا عملکرد 
آن ارزیابی شود که خوشبختانه کارآمدی اتوبوس و فناوری های آن رضایت بخش بود و 

به زودی شاهد حضور این اتوبوس ها در شهر مشهد خواهیم بود.

شهردار تهران خبر داد:
۲۳ دستگاه اتوبوس تولیدی گروه بهمن وارد ناوگان حمل ونقل می شود

هم حضور داشته اند. هدف از برداشت درختان جلوگیری از گسترش 
بیشــتر آفت است، ضمن آنکه به دلیل مستعدبودن سوزنی برگان به 
آتش سوزی، قصد داریم جلوی آتش سوزی در این مناطق را بگیریم. 
درختان خشــک برای گردشــگران خطــر ایجاد می کننــد به همین 
خاطر باید ســاماندهی شوند. او بیان می کند: در فاز اول اجرای طرح 
ســرخه حصار که ممکن است یک یا دو ســال طول بکشد، سه هزار 
درخت نشانه گذاری شده است که باید برداشت شود و بقیه درختان 

در فاز بعد برداشت می شود.
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی درباره دلایل استفاده از 
قاطر و اسب برای حمل چوب نیز می گوید: هدف مخفی کاری نیست 
بلکه تلاش کردیم صدمه به عرصه به حداقل برسد. این روزها هزینه 
حمل با اسب و قاطر برای ما بسیار بیشتر از ماشین آلات سنگین است.

 مزایده فروش درختان انجام شده است
رضا بیانی، مدیرکل منابع طبیعی تهران نیز در گفت وگو با «شرق» 
درباره دلایل قطع درختان ســرخه حصار بیــان می کند: محدوده این 
پارک بیش از ۵۴۷ هکتار اســت و ســطح آلوده به بیماری، حدود ۱۰ 
هکتار برآورد شــده اســت. او تعداد درختان بیمار نشانه گذاری شده 
در مرحله اول را ســه هزار اصلــه اعلام کرده و می گویــد: اکثر این 
درختان به سن دیرزیستی رســیده  اند. مجوز قطع برای آنها از سوی 
دفتر جنگل داری و منابع جنگلی سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری 
صادر شده است. به گفته بیانی برای قطع این درختان مجوز شورای 
حفظ حقوق بیت المال هم گرفته شده و مزایده فروش چوب درختان 
قطع شده برگزار شده است. او یادآور می شود: پس از قطع درختان باید 
گونه های بومی شامل داغداغان، ارغوان و... بر اساس طرح ارائه شده 
در ســرخه حصار کشت شــود. مدیر کل منابع طبیعی استان تهران از 
انجــام مزایده فروش ۲۰۵ اصله درخــت در پارک چیتگر خبر داده و 
می گوید: مســاحت این پارک ۸۷۳ هکتار اســت. در مرحله اول ۸۰۰ 
درخت برای قطع نشــانه گذاری شده است. در مرحله دوم نیز حدود 
هفت هزار و ۲۰۰ اصله نشانه  گذاری می شود. به گفته او، تاکنون برای 
چهار هزار و ۲۵ اصله درخت (دو هزار و ۵۴۵ اصله هیزمی و هزار و 
۴۸۰ اصله صنعتی) در مجموع ۶۴۲ مترمکعب چوب مزایده برگزار 
شده است و قیمت مزایده برای هر ماشین با حجم ۱۰ مترمکعب ۱۲۰ 

میلیون تومان بوده است.
بیانی می گوید: با توجه به تجدید حجم درختان، احتمال کاهش 

رقم پیش بینی شده برای حجم درختان برداشت شده وجود دارد.


